	Τα πνεύματα της αρχαίας Ελληνικής



	πνεύμα
	σε ποιες λέξεις
	θέση μέσα στη λέξη
	παραδείγματα

	ψιλή: ᾿
	Δεν υπάρχει συγκεκριμένος κανόνας. Γι’ αυτό μαθαίνουμε κάθε λέξη με το πνεύμα της. Πάντως οι περισσότερες λέξεις που αρχίζουν από φωνήεν ή δίφθογγο, παίρνουν ψιλή.


	α) πάνω από το πρώτο φωνήεν των λέξεων που αρχίζουν από φωνήεν 

β) πάνω από το δεύτερο φωνήεν των λέξεων που αρχίζουν από δίφθογγο.

Όταν ο τόνος και το πνεύμα βρίσκονται στην ίδια συλλαβή, τότε η οξεία ή η βαρεία σημειώνονται ύστερα από το πνεύμα και η περισπωμένη από πάνω του.
	ἀγαπῶ, ἔθος, ᾠδή

εἴδωλον, οἶδα

	δασεία: ῾
	Δασύνονται οι λέξεις που αρχίζουν από υ ή ρ και μερικές άλλες (Βλέπε τον πίνακα των δασυνόμενων λέξεων στη σελ. 21 της Γραμματικής).


	
	ἁπλοῦς,  Ἑλλάς  ὅλος,  ὥρα, ἧπαρ

ὕδωρ, ὑπό

ῥήτωρ, ῥέω


	Οι τόνοι της αρχαίας Ελληνικής



	Τόνοι
	Οι βασικότεροι κανόνες τονισμού



	
	Νόμος της τρισυλλαβίας:

Καμία λέξη δεν τονίζεται πιο πάνω από την προπαραλήγουσα (την τρίτη από το τέλος συλλαβή). ἐλέγομεν, σοφώτατος
Όταν η λήγουσα είναι μακρόχρονη η προπαραλήγουσα δεν τονίζεται. (Μακρόχρονη είναι η συλλαβή με μακρά φωνήεντα: ω, η, ή δίφθογγο.)

ὁ ἄνθρωπος αλλά τοῦ ἀνθρώπου


	οξεία: ´  
σε 

μακρόχρονες 

και 

βραχύχρονες συλλαβές
	Παίρνουν πάντοτε οξεία, όταν τονίζονται:

α) κάθε βραχύχρονη συλλαβή 

(συλλαβή με βραχέα φωνήεντα: ε, ο, και βραχέα α, ι, υ)

ἀγαθός, ἔρχομαι
β) η προπαραλήγουσα (η τρίτη από το τέλος συλλαβή) είτε είναι μακρόχρονη είτε είναι βραχύχρονη.

τιμώμεθα,  μέγιστος, δήμιος

γ) η μακρόχρονη παραλήγουσα μπροστά από μακρόχρονη λήγουσα «Μακρό προ μακρού οξύνεται.»

(Μακρόχρονη είναι η συλλαβή με μακρά φωνήεντα: ω, η, ή δίφθογγο)

παιδεύω, πλήθη, Μήδου, δώρων



	περισπωμένη: ῀
μόνο σε μακρόχρονες συλλαβές
	Παίρνoυν πάντοτε περισπωμένη, όταν τονίζονται:

α) η μακρόχρονη παραλήγουσα μπροστά από βραχύχρονη λήγουσα «Μακρό προ βραχέος περισπάται.»

δῶρον, Φοῖβος, τεῖχος, φεῦγε

β) η μακροκατάληκτη γενική και δοτική των ονομάτων στον ενικό και πληθυντικό αριθμό.

τοῡ ποιητοῡ, τῷ ποιητῇ, τοῡ λιμοῡ, τῷ λιμῷ, τῶν ποιητῶν, 

τοῖς ποιηταῖς, τῶν λιμῶν, τοῖς λιμοῖς


	βαρεία:  `

	Σημειώνεται στη θέση της οξείας μόνο στη λήγουσα, όταν δεν ακολουθεί στίξη ή εγκλιτική λέξη.

τοῖς μὲν Ἕλλησι ἔσει πιστός, τοῖς δὲ βαρβάροις φοβερός.




	Συλλαβές και τόνοι

	Στα αρχαία ελληνικά ο τόνος μπορεί να μπει μόνο σε μία από τις τρεις τελευταίες συλλαβές της λέξης (νόμος της τρισυλλαβίας) π.χ. ἐ-πι-κίν-δυ-νος, στρα-τι-ῶ-ται,  

                                                                                          3   2    1              3   2   1

πο-λι-τεί-α, προ-τι-μῶ,  ἀ-οι-δός.

     3    2   1      3   2   1    3   2   1

Η τελευταία συλλαβή ονομάζεται λήγουσα, η προτελευταία ονομάζεται παραλήγουσα και η τρίτη από το τέλος ονομάζεται προπαραλήγουσα.

                                                        ´    ´ή ῀  ´ή ῀
                                                       ―    ―     ―             
                                                       3       2       1

                             

                   προπαραλήγουσα:      παραλήγουσα:         λήγουσα:

      μόνο οξεία              οξεία ή περισπωμένη   οξεία ή περισπωμένη

                   π.χ.  εἴ-δω-λον         π.χ.  παύ-ω, ξέ-νος          π.χ.  προ-τι-μῶ
                          ἔ-λε-γον                   χει-μῶ-νος                       ἀ-γω-γή, ἀ-γα-θός




Τα βήματα που ακολουθούμε για σωστό τονισμό:

1) Βλέπουμε σε ποια συλλαβή πέφτει ο τόνος (λήγουσα, παραλήγουσα ή προπαραλήγουσα).

2) Α. Εάν ο τόνος πέφτει στην προπαραλήγουσα, μπορούμε να βάλουμε

           μόνο οξεία. 

     Β. Εάν ο τόνος πέφτει στην παραλήγουσα μπορούμε να βάλουμε οξεία ή
         περισπωμένη. Για να αποφασίσουμε κοιτάμε αν η συλλαβή αυτή είναι

                                          μακρά          ή                       βραχεία. 

             

- Κοιτάμε την επόμενη συλλαβή, τη λήγουσα.        Δεν χρειάζεται να

      - Εάν η λήγουσα είναι μακρά βάζουμε οξεία         κοιτάξουμε την επόμενη

   στην παραλήγουσα.                                              συλλαβή. Βάζουμε οξεία                                                                                

- Εάν η λήγουσα είναι βραχεία βάζουμε                 στην παραλήγουσα.

  περισπωμένη στην παραλήγουσα.                                                                    

     Γ. Εάν ο τόνος πέφτει στη λήγουσα μπορούμε να βάλουμε 

                                    οξεία                  ή                        περισπωμένη.  


στην ασυναίρετη ονομαστική, αιτιατική          στη  γενική και δοτική
και κλητική των πτωτικών (δηλ. στα                των πτωτικών, αν η λήγουσα
ουσιαστικά, τα επίθετα, τις αντωνυμίες             είναι μακρά.

και τις μετοχές).

	Σ ύ μ φ ω ν α

	
	κατά το φωνητικό όργανο
	κατά το είδος της πνοής

	Άφωνα
	ουρανικά
	χειλικά
	οδοντικά
	

	
	κ
	π
	τ
	ψιλά

	
	γ
	β
	δ
	μέσα

	
	χ
	φ
	θ
	δασέα

	
	
	
	
	

	Ημίφωνα
	υγρά
	ένρινα
	συριστικό
	

	
	λ
	μ
	σ (ς)
	

	
	ρ
	ν
	
	

	
	
	
	
	

	Διπλά
	ζ (σ + δ)
	ξ (κ + σ)

   (γ + σ)

   (χ + σ)
	ψ (π + σ)

    (β + σ)

     (φ + σ)


	

	
	
	
	
	


1. Να αντιστοιχίσεις τα γράμματα με  τα χαρακτηριστικά τους.

	ει
	δίχρονο φωνήεν (σε άλλες λέξεις βραχύ, σε άλλες μακρό)

	ω
	δίφθογγος

	ῃ
	ουρανικό σύμφωνο

	χ
	βραχύχρονο φωνήεν

	ψ
	μακρόχρονο φωνήεν

	ε
	διπλό σύμφωνο

	ι
	

	οι
	

	ζ
	

	ο
	

	κ
	

	α
	


Να τονιστούν οι ακόλουθες λέξεις:

οι προφηται,                     

φερομεθα, 

ελεγετο, 

ο στολος, 

αι νησοι, 

νειμαι (ευκτική), 

ποιω (συνηρημένο: ποιέω>ποιω), 

η εξουσια, 

το εργον, 

η ειρκτη, 

ο Αγαμέμνονας, 

το υγρον, 

ο Ελλην,  

η αμαξα, 

ο ορος, 

τιμωμεθα, 

το  νεφος, 

ο δημος, 

φευγε, 

το λυτρον, 

πανσοφος, 

μεγαλοπολις, 

οι ναυται, 

ευοι (επιφώνημα), 

ο μειραξ, 

ακουσαι (ευκτική), 

ακουσαι (απαρέμφατο), 

οι νικηται 

η λήθη

μεντοι (=όμως)

ο βωλος

ο ταυρος

παρηγεν

μηκος

πορθμος

Φιλιππος

ανδρειος

γενναιων

γενναιος

Να τονίσεις τις ακόλουθες λέξεις της αρχαίας ελληνικής:

λυε, λυοι, λυσαι (απρφ.), λυσαι (προστ.), λυσαν (μτχ.), λελυσθαι, λυσαι (ευκτ.), κρουοον (προστ.), βούλευσαι (προστ.), ακουσαι (απρφ.), παιδευον, παιδευσον (προστ.), παιδευσον (μτχ.), πεπαυθαι

Να δικαιολογήσεις τον τονισμό στις παρακάτω λέξεις: 

πρεσβύτης (υ)

φευγε

Ω ποιητα 

του στρατιώτου

βασιλίσσης 

χωρος 

πείθομαι 

μείραξ

οι νικηταί

τω αγαθω

2. Να τονίσετε τις παρακάτω λέξεις: 

του πολεμου, την πρεσβειαν, εἰχον, δημος, προγονος, ἐκεινους, δοκοιτε, των στρατηγων, πλειστον, ταις σπονδαις, ὁρωντες, της πατριδος, τῳ αγγελῳ, ἀλληλων, παυεσθαι, τριταιος, Αθηναιοι, Αθηνας, τω λιμῳ, οἱ νικηται, τον ἀγωνα, Μουσα, του βωμου, της ἀρχης, οἱ στρατιωται, χαλεπωτατος, ἀγαθη
3. Οι παρακάτω λέξεις υπάρχουν και στην Αρχαία και τη Νέα Ελληνική αλλά διαφέρουν ως προς τους τόνους και τα πνεύματα. Να δείξεις αυτές τις διαφορές βάζοντας τους σωστούς τόνους και τα πνεύματα.

	Αρχαία ελληνική
	Νέα Ελληνική

	τειχος
	τειχος

	ηθος
	ηθος

	φωνης
	φωνης

	ειναι
	ειναι

	των θεων
	των θεων

	οικος
	οικος

	ρητορες
	ρητορες

	ειπεν
	ειπε


Άσκηση για το σπίτι:

Να τοποθετήσετε σε κάθε λέξη το σωστό πνεύμα και το σωστό τόνο:

υιος, ετος, ιατρος, ακρωτηριον, οικουμενη, Αχελωος, ηρως, οπλιτης, υβρις, ιππικον, εκειθεν, οικειος, ηδονη, ημερα, ευνοια, ρεω ηθος, ηνιων, αργυριον, αξιον 

Nα εντοπίσεις τις μακρόχρονες και τις βραχύχρονες συλλαβές στις παρακάτω λέξεις. Πάνω από τις μακρόχρονες να βάλεις το σύμβολο – και πάνω από τις βραχύχρονες το σύμβολο  ˘  .

δωρου, λεων, εἰσοδος, του ὁδηγου, οἰκος, υἱος, μητηρ, εὐσεβεια, ἐλαια, ηρως, ηυχομην, αυτη, καιρος, ειπεν.

Να σημειώσεις ποιοι κανόνες είναι σωστοί (Σ) και ποιοι λανθασμένοι (Λ).

	1. Οι μακρόχρονες συλλαβές παίρνουν πάντα περισπωμένη.
	

	2. Όλοι οι δίφθογγοι είναι πάντα μακρόχρονοι.
	

	3. Κάθε βραχύχρονη συλλαβή, όταν τονίζεται, παίρνει οξεία.
	

	4. Η μακρόχρονη παραλήγουσα (η 2η από το τέλος συλλαβή), όταν τονίζεται, παίρνει περισπωμένη μπροστά από βραχύχρονη λήγουσα (μακρό προ βραχέος περισπάται), π.χ. κῆπος
	

	5. Η προπαραλήγουσα (η 3η από το τέλος συλλαβή), όταν τονίζεται, μπορεί να παίρνει οξεία ή περισπωμένη.
	

	6. Κανένα αρχικό σύμφωνο δεν παίρνει πνεύμα.
	

	7. Η μακρόχρονη παραλήγουσα (η 2η από το τέλος συλλαβή), όταν τονίζεται, παίρνει οξεία μπροστά από μακρόχρονη λήγουσα (μακρό προ μακρού οξύνεται), π.χ. κήπων
	

	8. Οι λέξεις που αρχίζουν από υ ή ρ παίρνουν ψιλή.
	

	9. Όταν η λήγουσα είναι μακρόχρονη, η προπαραλήγουσα μπορεί να τονιστεί.
	


